
وزیر علوم :

 رئیس جمهوری در مورد انتخاب
 رئیس دانشگاه تهران شخصاً نظر دارد
 محمد فرهادی همیار محیط زیست شد

ش�هروند| وزارت علوم، تحقیق��ات و فناوری و 
سازمان حفاظت محیط زیست برای همکاری های 
مشترک در زمینه زیست محیطی تفاهمنامه امضا  
کردند. این تفاهمنامه با هدف هم افزایی ظرفیت های 
علمی دو طرف، اولویت دهی به اج��رای پروژه های 
اجرایی، پژوهشی و آموزشی، بومی سازی طرح های 
زیست محیطی در دانشگاه، توسعه زیرساخت های 
دانش��گاه ها در حوزه محیط زیس��ت و همکاری در 
ایجاد تحول بنی��ادی در نگرش به محیط زیس��ت 
امضا ش��د. براس��اس این تفاهمنام��ه از مطالعات 
آینده پژوهی در حوزه مس��ائل زیس��ت محیطی و 
توس��عه آزمایشگاه ها و پژوهش��گاه های تخصصی 
محیط زیس��ت حمایت می ش��ود. در این مراس��م، 
محم��د فرهادی وزی��ر علوم، تحقیق��ات و فناوری 
همیار محیط زیس��ت ش��د. معصومه ابتکار معاون 
رئیس جمه��وری و رئی��س س��ازمان حفاظ��ت 
محیط زیست در مراسم امضای تفاهمنامه همکاری 
بین سازمان حفاظت محیط زیس��ت و وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری، کارت همیار محیط زیست را به 
وزیر علوم اهدا کرد و فرهادی همیار محیط زیست 

نام گرفت. 
وزیر عل��وم، تحقیقات و فناوری با اش��اره به لزوم 
برخورد علمی و کارشناسانه با محیط زیست، از نیاز 
به راه اندازی رش��ته های بین رش��ته ای به خصوص 
در زمین��ه محیط زیس��ت در قال��ب اج��رای طرح 
دانش��گاه مأموریت گرا خبر داد.فره��ادی ادامه داد: 
در قالب اجرای ط��رح دانش��گاه ماموریت گرا باید 
رشته های بین رشته ای جدید به خصوص در زمینه 

محیط زیست ایجاد شود.
او با اش��اره به این که باید با محیط زیست برخورد 
علم��ی و کارشناس��انه ص��ورت گی��رد، گف��ت: از 
دیگ��ر اقدامات لازمی ک��ه باید در دس��تور کار قرار 
گیرد تأسیس ش��رکت های دانش بنیان در زمینه 

محیط زیست است.
فرهادی در ادامه با اشاره به نقش دانشگاهیان در 
این زمینه گفت: ازجمله اقدام��ات ما در این زمینه 
برگزاری دوره های آموزش��ی و انج��ام پروژه هایی 
در این خص��وص ازجمله طرح زمی��ن گرمایی در 
دانشگاه صنعتی شیراز اس��ت.وزیر علوم در حاشیه 
این مراسم در جمع خبرنگاران با بیان این که اطلاعی 
از گزینه های احتمالی ریاست دانشگاه تهران ندارم، 
گفت: رئیس جمهوری در این زمینه ش��خصاً نظر 
دارد.ب��ه گزارش مه��ر، فرهادی ادام��ه داد: انتخاب 
ریاست دانشگاه تهران در پروسه انتخاب و معرفی به 

شورا است و اکنون با سرپرست اداره می شود.
او در پاس��خ به این س��وال ک��ه آیا قص��د دارید 
سرپرست دانش��گاه تهران را تغییر داده و سپس به 
شورا معرفی کنید گفت: پروس��ه آن باید طی شود 
و بعدا به شورا معرفی شود. رئیس جمهوری شخصا 
در ای��ن موضوع نظ��ر دارند.وزیر عل��وم، تحقیقات 
و فناوری ادام��ه داد: درحال حاضر ۳۴ دانش��گاه و 
موسسه آموزش عالی با سرپرس��ت اداره می شوند 
که دوره سرپرستی برخی از آنها به اتمام رسیده که 
در جلسه آینده شورایعالی انقلاب فرهنگی برخی از 
این افراد تعیین تکلیف می ش��وند.او در پاسخ به این 
سوال که برخی از روسا از دوره قبل سرپرست بوده اند 
تعیین تکلیف آنها چیست، گفت: درحال مذاکره و 

بررسی هستیم آنها نیز تعیین تکلیف می شوند.
وی در مورد اس��تعفای مسئولان س��ازمان امور 
دانش��جویان گفت: برخ��ی از آنها در زم��ان دکتر 
نجفی اس��تعفا داده بودند تا بعد ببینیم چه صلاح 
اس��ت.فرهادی درخص��وص این که چ��را معرفی 
سرپرست ها به شورایعالی انقلاب فرهنگی با تأخیر 
مواجه بود گفت: من نمی دانم، تأخیر نداریم تعدادی 
از سرپرس��تان را به ش��ورا معرفی کردیم و به خاطر 
همزمانی با تعطیلات، جلسات شورا به مدت یک ماه 
تشکیل نش��د و درحال حاضر ۷ نفر به شورا معرفی 

شده اند که در جلسه آینده تعیین تکلیف می شوند.
وزیر علوم، تحقیقات و فن��اوری در مورد تصمیم 
درخصوص بورسیه های سال های گذشته هم گفت: 
کس��انی که اعتراض دارند کمیته ای برای بررس��ی 
اعتراضات تشکیل شده بود که اکنون تکمیل شده 
و اعضای جدیدی نیز به این کمیته اضافه ش��ده اند 
و به اعتراضات رس��یدگی می کنن��د. او درخصوص 
بودجه پژوهشی دانشگاه ها نیز گفت: دانشگاه ها باید 
۱۵ درصد بودجه خود را به پژوهش اختصاص دهند 

که این مسأله به تمام دانشگاه ها ابلاغ شده است.

آیت الله نوری همدانی: 

 رسیدگی به آلودگی هوا 
از وظایف اصلی دولت است

نس�یم| آیت الله نوری همدانی خواس��تار تلاش 
برای رفع آلودگی هوا در تهران و س��ایر ش��هرهای 
کشور ش��د. این مرجع تقلید رس��یدگی به آلودگی 
هوا را از وظایف دولت برشمرد. آیت الله نوری همدانی 
در دیدار با مس��عود عالی خانی، مدیرکل حراس��ت 
سازمان حفاظت محیط زیست، با انتقاد از وضع هوای 
ش��هرهای بزرگ و آلاینده های مختلف خواس��تار 
تلاش برای رفع آلودگی هوا اعم از مونوکسیدکربن 
و غبار ش��ده و گفت:  شهر تهران و سایر شهرهای در 
معرض آلودگی ازجمله اصفه��ان و اراک متعلق به 
همه سکنه آن است و باید برای حل مشکل آلودگی ها 
ریش��ه ای عمل کرد، چراکه س��لامت هوا مستقیما 
به س��لامت افراد مرتبط اس��ت و چون دولت قدرت 
اصلی را دارد ای��ن کار از وظایف مهم دولت اس��ت. 
این مرجع تقلید افزود:  آلودگی های زیست محیطی 
فقط آلودگی هوا نیس��ت و آلودگی های سمعی نیز 

مشکلات زیادی برای مردم ایجاد کرده است.

ادام�ه از صفحه اول | در این پرونده ش��عبه بدوی 
دی��وان ابت��دا به درخواس��ت ص��دور دس��تور موقت 
رسیدگی کرده و دس��تور موقت مبنی بر توقف اجرای 
رأی کمیس��یون م��اده ۱00 صادر و ضمنا ب��ه اصل و 
ماهیت دعوا ورود کرد و در نهایت هم ش��کایت شاکی 
رد شد. با رد شکایت ش��اکی دستور موقت هم از سوی 
شعبه رسیدگی کننده لغو ش��د، البته این حق مجددا 
برای ش��اکی وجود دارد که نس��بت به این رأی دیوان 
درخواست تجدیدنظر کند که شاکی در این زمینه اقدام 
کرده و پرونده به ش��عبه تجدیدنظر ارسال شده است.
به گفته او ش��اکی در مرحله تجدیدنظ��ر هم می تواند 
تقاضای صدور دستور موقت مبنی بر توقف اجرای رأی 
کمیسیون ماده ۱00 را داشته باشد، اما تا تصمیمی از 
سوی شعبه تجدیدنظر مبنی بر توقف اجرا اتخاذ نشده 
باش��د اجرای رأی با مانعی مواجه نیس��ت. آن طور که 
محسن پیرهادی، نماینده شورا در کمیسیون ماده ۱00 
شهرداری تهران به »شهروند« می گوید، براساس قانون 
دیوان عدالت اداری می تواند رأی کمیسیون ماده ۱00 
را نقض کند اما در مورد این پرونده مراحل قانونی طی 
شده اس��ت: »اتفاقی که در علاءالدین افتاد اجرای رأی 
کمیسیون ماده ۱00 بوده اس��ت، این رأی صادر شده، 
مالک هم ش��کایت کرده و درخواست توقف داشته که 
شکایت او رد شده. الان هم می تواند شکایت جدیدی 
تنظیم کند یا می تواند دع��وای جدیدی را مطرح کند 
و درخواس��ت مجوز کند که البته با توجه به اطلاعات 
موج��ود در این پرون��ده امکان ساخت وس��از جدید و 
بارگذاری بیشتر روی این پاساژ وجود ندارد.«  نماینده 
شورا در کمیس��یون ماده ۱00 در ادامه حرف هایش با 
تأکید بر اینکه این تنها تخلف مالک ب��ازار علاءالدین 
نیس��ت، از تخلفات دیگ��ر او در نق��اط مختلف تهران 
و مش��خصا مرکز ش��هر خبر داد و گف��ت: »مالک بازار 
علاءالدین در نقاط مختلف تهران در حال ساخت مراکز 
تجاری مشابه اس��ت که در تعدادی از آنها هم تخلفات 
مشابهی دارد. در پاساژ خیام هم برای او رأی کمیسیون 
ماده ۱00 صادر شده که باید اجرا شود. در پاساژ معروف 
به کمپانی جنب سفارت ترکیه هم ساخت طبقه چهارم 
کلا خلاف بوده و ۱6۵0متر خلاف در این طبقه وجود 
دارد. علاوه بر اینها در ساختمان شماره 2 علاءالدین که 
با یکی، دو پلاک فاصله با بازار اصلی علاءالدین قرار دارد 
همین مالک می خواهد پارکینگ را به تجاری تبدیل 
کند و الان پیگیری ها آغاز شده که جلوی این کار گرفته 
شود. تخلفات متعددی توس��ط مالک بازار علاءالدین 
گزارش شده است که همه آنها پیگیری و با آنها برخورد 

می شود.«

ساخت و ساز ها قانونی است
اما صاحب مجتمع ع��لاء الدین ادع��ا می کند برای 
ساخت این طبقه مجوزهای قانونی از سوی شهرداری 
داشته اس��ت. براساس اسناد موجود ش��هردار منطقه، 
معاون شهرسازی و معماری، معاون مالی اداری، مشاور 
شهردار و مدیر حقوقی و قراردادهای شهرداری منطقه 
۱۱ طبق نامه ای که در تاریخ 22/ 9۱/۱2 به امضا رسیده 
است اجازه توسعه تجاری در طبقه هفتم مطابق با تیپ 
طبقات زیرین را داده اند. رضا علاء الدین به مهر می گوید: 
من از ابتدای فعالیت اقتصادی ام در کشور حضور داشتم 
و تابع محض نظام اسلامی و مقررات آن هستم. این مدت 
خیلی از رسانه های بیگانه تلاش کردند تا با من مصاحبه 
کنند. حتی خبر دارم شبکه های تلویزیونی ضدانقلاب 
این اتفاق را در صدر اخبار خود ق��رار دارند و دنبال این 
هستند که کش��ور را برای فعالان اقتصادی ناامن جلوه 

دهند اما من هرگز در زمین آن ها بازی نخواهم کرد. 
او ادامه می دهد: مس��اله این اس��ت که به زعم ما و با 
توجه به مدارکم��ان اقداممان قانونی ب��وده و الان هم 
از مس��ئولان می خواهم تا برای حل ای��ن ماجرا تدبیر 
کنند.  علاء الدین می افزاید: حتی ی��ک ریال هم وام از 
بانک نگرفته ام و نگرانی ام از این ۴00-۵00 جوانی است 
که می بینید چک هایشان را به روز پاس می کنند و هر 
ساعت تعطیلی مغازه هایشان بر گرفتاری های آن ها 
می افزاید. من به بچ��ه پولدار و س��رمایه دار، مغازه 
نمی فروش��م. این پاس��اژ را جوانان فعال و باسوادی 
پر کرده اند که براساس درآمدهای روزانه می توانند 
خرید و ف��روش کنند. علاوه بر ای��ن حرف ها دیروز 
محمدباقر قالیباف، شهردار تهران هم به شورای شهر 
رفت تا گزارش��ی درباره تخریب 2طبقه این بازار به 
شورا بدهد. جزییات این جلسه که به طور غیرعلنی 
برگزار ش��ده بود را رضا تقی پور، سخنگوی شورای 
شهر تهران اعلام کرد. او در پایان نشست دیروز شورا 
در جمع خبرنگاران گفت:  خس��ارت های وارده به 
صاحبان این مغازه ها را باید فردی که این مغازه ها را 
فروخته است، جبران کند. آن کسی که مغازه ها را به 
مالباختگان فروخته باید پاسخگو باشد. به طور مثال 
شما یک مال دزدی خریده اید، فردا متوجه می شوید 
کالایی که خریده اید دزدی اس��ت. پاسخگو، کسی 
است که این مال را به ش��ما فروخته است. تخریب 
طبقه هفتم پاس��اژ علاءالدین از تجربه های موفقی 
بود که در زمینه اجرای حکم کمیسیون ماده ۱00 

وجود داش��ت و این پیام را برای متخلفان داش��ت که 
مدیریت شهری با قاطعیت با متخلفان برخورد می کند.

جدا از کشمکش های قانونی میان شهرداری و شورا با 
مالک بازار علاءالدین این روزها وضع کسبه و مغازه داران 
2طبقه تخریب ش��ده بازار موبایل علاءالدین همچنان 
محل بحث و گفت وگوست. تعدادی از آنها در تماس با 
رسانه ها می خواهند که صدایشان را به گوش مسئولان 
برسانند. آنها که تا آخرین ساعات مانده به تخریب بازار 
باور نداشتند که این حکم اجرا شود. عبدالرضا یکی دیگر 
از مالکان طبقه هفتم پاساژ علاءالدین دیروز در این باره 
به ایس��نا گفت:  ۳روز قبل پلاکاردی نصب شد و به ما 
فرصت ۷2ساعته دادند تا مغازه خود را جمع وجور کنیم 
اما مس��أله این اس��ت که در همان زمان صاحب پاساژ 
عنوان کرد که هیچ تخریبی ص��ورت نمی گیرد. اغلب 
کسبه و پرسنل این طبقه جوانانی 20 تا ۳0 سال هستند 
که حالا با تخریب و پلمب مغازه هایشان بیکار و بلاتکلیف 
ش��ده اند. او با بیان این که بنده خردادماه  سال گذشته 
یک میلیارد تومان بابت خرید یک دهنه مغازه به صاحب 
پاس��اژ داده ام، گفت:  حالا حاج آق��ا علاءالدین در جمع 
کسبه حاضر شده و عنوان کرده که زیاد مصاحبه نکنید، 
چراکه ممکن است موضوع پیچیده تر ش��ود اما جای 
سوال است که او پولش را گرفته و حالا من نه تنها مغازه 

ندارم بلکه تمام اجناسم نیز روی دستم مانده است و به 
مس��ئولان می گویم که من چه کار باید انجام دهم؟ آیا 
باید بروم گوشه خیابان دستفروشی کرده و موبایل هایم 
را بفروشم یا این که مغازه  دیگری خریده و ضرر خود را 
از مش��تری بگیرم؟ هرچه هست ش��هرداری و شورای 
شهر تهران یک حرف بیشتر ندارند و آن این که هزینه 
پرداخت همه خسارت ها برعهده مالک بازار علاءالدین 
اس��ت که این املاک مس��أله دار و بدون پایان کار را به 
افراد فروخته یا اجاره داده اس��ت. پیرهادی، سخنگوی 
کمیسیون حقوقی شورا و نماینده شورا در کمیسیون 
م��اده ۱00 با تأکید بر اینک��ه »مالک ب��ازار علاءالدین 
موظف است خسارت همه کس��به و مغازه دارانی را که 
در جریان تخریب این 2طبقه متضرر شدند را بپردازد«، 
می گوید: »ضرر و زیان کس��به و مغازه داران ارتباطی به 
شهرداری تهران ندارد. مالک ملکی را فروخته به فردی 
که تجاری بودن آن مل��ک و قابلیت واگذاری آن از مبنا 
ایراد داشته اس��ت و مورد تأیید نبوده است، البته ما در 
شورا از آقای قالیباف خواهش کرده ایم که اگر می توانند 
این موضوع را پیگیری کنند که حق و حقوق ذینفعان 
پرداخت ش��ود، البته این یک توصیه بوده و شهرداری 
در ای��ن زمینه وظیف��ه ای ندارد. چون دس��تگاه قضا با 
ابعاد مختلف پرونده آشناس��ت و در آن ورود پیدا کرده 
امیدواریم که این موضوع را سریعتر رسیدگی کنند که 
حقوق مغازه داران آن جا پایمال نشود، البته راه بهتر این 

است که مالک خودش حق و حقوق کسبه را بدهد.«

اعدام برای مجرمان مواد مخدر؛ باشد یا نباشد
   اعضای کمیسیون قضایی مجلس: مجلس موافق اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر است

 حذف مجازات اعدام
 برای مجرمان موادمخدر خلاف شرع نیست

 حبس های بدون عفو
مجازاتی جایگزین برای اعدام مجرمان موادمخدر
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ش�هروند| تا همین چند س��ال پیش و با برخوردهای 
مختلفی که با مجرمان سنگین مواد مخدر می شد، کمتر 
کسی پیدا می شد که درباره مجازات اعدام اظهارنظر کند. 
حالا اما داستان کمی عوض شده؛ حالا تعدادی از مسئولان 
کشورند که کم کم درباره بازنگری درباره نوع مجازات جرایم 
مواد مخدر اظهارنظر می کنند. آخرین آنها برمی گردد به 
دیروز. وقتی حس��ین میرمحمد صادقی، معاون حقوقی 
مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام 
به »خبرآنلاین« گفت که اعدام ب��رای موادمخدر بازدارنده 
نبوده اس��ت: »گاه افراد بس��یار زیادی یا اعدام شدند یا در 
لیست اعدامی ها بوده اند اما عملا از تعداد مواد مخدر، قاچاق 
و مصرف مواد مخدر کم نش��ده اس��ت.« او بعد از آن درباره 
بازدارنده نبودن مجازات اعدام حرف زده که یک ماه پیش 
علیرضا جزینی، قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با موادمخدر 
ایران گفت که این نهاد مخالف حذف مجازات اعدام برای 
قاچاقچیان مواد مخدر اس��ت. او درحال��ی مخالفتش را با 
این موضوع اعلام کرد که یک هفته قبل از آن محمدجواد 
لاریجانی، دبیر شورای حقوق بشر قوه قضائیه، گفته بود که 
»در تلاش هستیم تا قانون اعدام های ناشی از مواد مخدر را 
تغییر دهیم.« او با بیان اینکه هیچ کس دوس��ت ندارد که 
ش��مار اعدام ها بالا باش��د ، گفته بود:  »اگر در تصویب این 
قانون در پارلمان موفق ش��ویم آن گاه ۸0 درصد اعدام ها از 
بین خواهد رفت و این می تواند خبر مهمی باشد.« به گفته 

محمدجواد لاریجان��ی،  »این موضوع غمباری اس��ت که 
ما شاهد شمار زیاد اعدام های مرتبط با جرایم مواد مخدر 
براس��اس قانون موجود هس��تیم.«  بعد از آن اما مصطفی 
پورمحم��دی، وزیر دادگس��تری ای��ران، بر ل��زوم اجرای 
حکم اعدام ب��رای جرایم مواد مخدری تاکی��د کرد :»نظر 
نهادهای حقوق بش��ری س��ازمان ملل را در این باره قبول 
نداریم.« عبدالرضا رحمانی فضلی، وزیر کشور هم اسفند 
پارسال گفته بود که ایران در اجلاس اخیر وین با لغو اعدام 
قاچاقچیان موادمخدر مخالفت کرده اس��ت. روز گذشته 

محمد رزم، عضو هیأت رئیسه کمیسیون قضایی و حقوقی 
مجلس گفته »مجلس به طورحتم حذف مجازات اعدام از 
جرایم مواد مخدر را به صورت دقیق و کارشناسانه بررسی 
می کند.«  طبق آمار گروه مطالعات اعتیاد مرکز تحقیقات 
پزشکی قانونی از 2۱6 هزار و ۷۸۵ زندانی در کشور، 96 هزار 
نفر به طور مستقیم با مواد مخدر در ارتباطند و از هر هفت 
نفر یک نفر درگیر اعتیاد است. براساس ماده ۴ قانون مبارزه 
با مواد مخدر، هر ک��س بیش از پنج کیل��و بنگ، چرس، 
گراس، تریاک، شیره، و سوخته  تریاک را وارد کشور یا صادر 

کند یا تولید یا توزی��ع و یا خرید و فروش کند یا در معرض 
فروش قرار دهد، به اعدام محکوم می شود. از طرف دیگر هر 
کس بیش از ۳0 گرم هرویین، مرفین، کوکایین، متادون 
و دیگر مش��تقات ش��یمیایی مرفین و کوکایین و عصاره  
شیمیایی حشیش و روغن حشیش را وارد کشور یا تولید 
یا توزیع یا صادر کند یا خرید یا ف��روش، به اعدام محکوم 
می ش��ود.  حالا از میان نمایندگان مجل��س هم تعدادی 
با اصلاح قانون مبارزه با مواد مخ��در و مجازات اعدام برای 
این نوع جرایم موافقت کرده اند. الهیار ملکش��اهی، رئیس 
کمیس��یون قضایی و حقوقی مجلس دراین باره به »خانه 
ملت« گفته اس��ت: »صددرصد با این که درحال حاضر قوه 
قضائیه با فوریت لایحه جدیدی تحت عنوان رسیدگی به 
جرایم مواد مخدر تقدیم مجلس کند موافقم.« محمدعلی 
اسفنانی، عضو دیگر این کمیس��یون هم گفته با تصویب 
قانون آیین دادرسی کیفری در کمیسیون قضایی مجلس 
بسیاری از خلاءهای موجود در رسیدگی به جرایم از بین 
رفت: »نظام مقدس جمهوری اس��لامی ایران به هیچ وجه 
اصراری بر صدور حکم اعدام ندارد.« میرهادی قره س��ید 
رومانی، سخنگوی کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس هم 
گفته نگاه مجلس شورای اسلامی نسبت به اصلاح قانون 
مبارزه با موادمخدر مثبت است.  اینها نظر دو نفر از موافقان 
حذف مجازات اعدام برای جریان سنگین مواد مخدر و در 

گفت وگو با »شهروند« است. 

عبدالصم��د خرمش��اهی* | این که می ت��وان اعدام 
جرایمی مثل موادمخدر را برداشت یا نه، موضوع جدیدی 
نیس��ت. نکته ای که من دراین باره همیش��ه به آن اش��اره 
می کنم این اس��ت که بح��ث قصاص حکم ش��رعی دارد 
چون براس��اس فقه ما و حقوق جزا اس��ت و نمی توان آن را 
به مجازات دیگری تبدیل کرد چون حق الناس اس��ت و از 
احکام اسلام است؛ اما در ارتباط با موادمخدر تاریخ و تجربه و 
آمار نشان داده که هیچ گونه اعمال مجازات شدید نتوانسته 
یکی از اهداف مج��ازات را که اصلاح و بازدارندگی اس��ت 
ایفا کند. من معتقدم که ای��ن بازدارندگی حتی به صورت 
مقطعی هم نبوده؛ اعدام بیشتر یک مسکن موقت است و 
در درازمدت تأثیرگ��ذاری لازم را ن��دارد. از زمان تصویب 
قوانین مجازات مربوط به موادمخدر، در هیچ زمانی مشاهده 
نمی کنیم که مج��ازات اعدام حتی به ص��ورت کوتاه مدت 
تعداد مرتکبان جرم های موادمخدر را کم کرده باشد؛ آمارها 
هم نشان دهنده این واقعیت است چون می بینیم که رشد 
جرایم موادمخدر متوقف نشده و کاهش پیدا نکرده است. 
از طرف دیگر زمینه های دیگری که در به وجود آوردن این 
جرم ها باید از بین می رفتند از بی��ن نرفته اند. موضوع این 
است که مجازات اعدام به صورت مکرر چاره ساز نبوده بلکه 
آماری که حقوق بش��ر هم روی آن دست می گذارد همین 
اعدام های بحث موادمخدر است و شاید به مصلحت نظام ما 
هم نیست که این آمارها بالا باشد. از آن جایی که این موضوع 
مبنای شرعی هم ندارد به نظر می رسد حذف مجازات اعدام 
از جرایم موادمخدر اشکالی ایجاد نکند. البته ممکن است 
بعد از حذف این مجازات، در کوتاه مدت این جرایم افزایش 
پیدا کند اما ایجاد اشتغال در مناطق محروم و رسیدگی به 

ماموران انتظامی و مبارزین با موادمخدر می تواند کارس��از 
باش��د و جای اعدام را بگیرد. نکته دیگر این است که حذف 
مجازات اعدام برای جریان موادمخدر، خلاف شرع نیست؛ 
همان طور که اعمالش ممکن است مغایرت با موازین فقهی 
نداش��ته باش��د، حذف آن هم مغایرت ندارد و می تواند از 
دادرسی حذف شود. یکی از راهکارها برای جایگزین کردن 
مجازاتی به جای اعدام برای قاچاقچیان موادمخدر این است 
که آنها باید دسته بندی شوند؛ چرا که یکسری از مجرمان 
ناخواسته فریب خورده اند و این کاره نبوده اند. قانون مجازات 
ما درباره این افراد انعطاف پذیر نیس��ت و گاهی برای کسی 
که بار اولش است که مرتکب جرم می شود، این مجازات ها 
اعمال می ش��وند. بنابراین می توان مجازات هایی را مانند 
تبعید، حبس با اعمال شاقه و مجازات های شدیدتر از اعدام 
و کمتر از آن را اعمال کرد. موضوع دیگر راهکارهای تأمینی 
است و از بین بردن بسترهایی که این جرم را تشدید می کند 
مانند بحث بیکاری، اش��تغال و عدم آم��وزش. به هرحال 
رویکرد عدالت ترمیمی که در پی اصلاح مجرم باش��د تا او 
رفت��ارش را مطابق با هنجارهای جامع��ه تغییر دهد موثر 
است. این دسته از مجازات ها در کنار مجازات های کیفری 
می توانند به کاه��ش جرم در جامعه کم��ک کنند. بیش 
از مجازات باید اقداماتی توس��ط مس��ئولان برای کاهش 
زمینه های بروز این جرایم صورت بگی��رد چرا که اقدامات 
تامینی و پیش��گیرانه مهم تر از مجازات اس��ت. در س��ایر 
کشورهای اسلامی مجازات های دیگری به جای اعدام برای 
مجرمان موادمخدر در نظر گرفته شده است و در ایران هم 

می توان به سمت قوانین جایگزینی که موثرتر باشند رفت.
* وکیل دادگستری

ولی الله حس��ینی* | مجازات اعدام برای موادمخدر که 
مدت های زیادی است در کش��ور ما اجرا می شود به اهداف 
خودش نرسیده است. این موضوع را باید از چند نظر بررسی 
کرد. اولا این نظری��ه که به تنهایی ش��دت مجازاتمی تواند 
بازدارنده باشد سال هاست که از صحنه جرم شناسی حذف 
شده و کس��ی به این موضوع قائل نیست که شدت مجازات 
می تواند به تنهایی و بدون توجه به عوامل دیگری که در بروز 
جرم رخ می دهد موثر باشد. در مورد موادمخدر سال هاست 
که فقط با همین طرز تفکر به مب��ارزه با مواد رفته ایم و فقط 
گفته ایم شدت مجازات و آن هم حداکثر مجازات یعنی اعدام 
می تواند در کم کردن جرم ه��ای مربوط به موادمخدر، موثر 
باشد در حالی  که تجربه تاریخی به ما نشان می دهد که در این 
سال ها که بر این تفکر اصرار کرده ایم به نتیجه نرسیده ایم. از 
نظر نگارنده به 2دلیل مجازات اعدام برای موادمخدر مجازات 
مفیدی نیست: علت اول این است که هدف از اعمال مجازات، 
اصلاح مجرم است و دوم ارعاب دیگران؛ یعنی در هر مجازاتی 
یک هدف اصلاح ف��رد مجرم اس��ت و دوم این که دیگران از 
مجازات آن فرد پند بگیرند و مرتکب آن جرم نش��وند. حالا 
نکته درباره مجازات اعدام برای جرم های مربوط به موادمخدر 
این است که وقتی ش��خص را اعدام می کنیم، اصلاح مجرم 
معنا ندارد چون فرد از صحنه روزگار محو می شود، بنابراین 
هدف اولی��ه مجازات که اصلاح مجرم اس��ت از بین می رود. 
هدف دوم ارعاب دیگران اس��ت؛ از طرف دیگر تجربه نشان 
داده که دیگران هم در این سال ها متاسفانه ارعابی از اجرای 
حکم های اعدام برای قاچاقچی��ان موادمخدر پیدا نکرده اند 
و گرایش به س��مت موادمخدر نه تنها کاه��ش نیافته بلکه 
افزایش هم یافته. پس بنابراین اعمال مج��ازات اعدام برای 

موادمخ��در گویی بی نتیجه اس��ت چون نه مج��رم اصلاح 
می ش��ود و نه دیگران پند می گیرند. دومین علت شکست 
این نوع مجازات را باید در س��ایر عوام��ل مرتبط به جامعه 
جس��ت وجو کرد. همیش��ه در جامعه ای عوامل اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی و بس��یاری از م��وارد مختلف دیگر در 
شکل و وقوع جرایم موثرند؛ وقتی که در سودای موادمخدر 
سود کلانی نهفته شده باشد، قطعا مجرمان به سمت ارتکاب 
جرم حرکت می کنند مخصوص��ا در جوامعی مثل ایران که 
اقتصاد بس��یار ناپایدار اس��ت. افراد متمایل به این هستند 
که در کنار کارهای خودش��ان به مبادله و معامله و توجه به 
موادمخدر بپردازند. از طرف دیگر پدیده هایی مثل بیکاری و 
وجود نداشتن مراکز تفریحی رایگان یا با قیمت مناسب در 
دسترس، باعث می ش��ود که تمایل جوانان به اعتیاد بیشتر 
شود و این موضوع سوداگران موادمخدر را با منفعت بیشتری 
مواجه کند. نکته مهم این اس��ت که تجربه های کشورهای 
دیگ��ر در جایگزینی مجازات ها به م��ا می تواند کمک کند. 
بی شک فقط جایگزینی مجازات برای اعدام و تغییر در نوع 
مجازات به تنهایی کافی نیست و توجه به جنبه های فرهنگی 
و عوامل اصلی بروز چنین جرایمی در درجه اول اهمیت قرار 
دارد اما مجازات های جریمه چند برابر منفعت موادمخدری، 
مصادره اموال ناشی از موادمخدر و احتمالا حبس های بدون 
عفو می تواند در جنبه های جایگزینی مجازات مود توجه قرار 
گیرد. به هر حال ارایه یک فرمول، آن هم فقط در قس��مت 
مجازات نمی تواند مشکل اساسی موادمخدر را در کشور ما 
که به طور عمیقی با جنبه های دیگری از مسائل اجتماعی و 

فرهنگی و اقتصادی عجین شده است، درمان کند. 
* قاضی محاکم کیفری استان تهران

روي خط خبرخبر

جایزه شهید فیاض بخش رونمایی شد
ش�هروند| رئیس س��ازمان بهزیس��تی کشور 
جزیی��ات جایزه ش��هید فیاض بخش نش��ان  ملی 
مس��ئولیت اجتماعی ایران را تشریح کرد.   همایون 
 هاشمی افزود:  این س��ازمان با بیش از ۱۵0 عنوان 
فعالی��ت در حوزه های مختل��ف اجتماعی ازجمله 
پیشگیری، خدمات اجتماعی و توانبخشی به جامعه 
هدف خدمت می رس��اند.  ضمن این که در مس��یر 
توانمندس��ازی پایدار و خروج از چرخه افراد تحت 
پوشش با ذینفعان و ش��رکای اجتماعی در ارتباط 
هستیم و خوش��ه های مختلف جمعیتی در انجام 
دادن این فعالیت ها به ما کمک می کنند.  او دیروز در 
نشست خبری که به منظور رونمایی از جایزه شهید 
دکتر فیاض بخش )نشان ملی مسئولیت اجتماعی 
ایران( ترتیب داده ش��ده بود، اظهار کرد: امیدواریم 
جایزه ملی شهید فیاض بخش به یک برند بین المللی 
تبدیل شود.  همایون  هاشمی گفت: نشان مسئولیت 
اجتماعی و جایزه دکتر فیاض بخش با رویکرد ارتقای 
سطح مسئولیت اجتماعی س��ازمان ها و نهادها در 
زمینه آسیب دیدگان و بخش های مختلف اجتماعی 
و افزایش جامعه ذی نفعان بهزیس��تی است که در 
راس��تای همسوسازی سیاست های س��ازمان اعطا 
می شود.  هاشمی در تشریح جزییات جایزه شهید 
دکتر فیاض بخش ۷ بن��د را مورد توجه ق��رار داد و 
گفت: نهادینه نش��دن جایگاه مناس��ب مؤلفه های 
اجتماعی، نیاز به بازنگری مفهوم سلامت اجتماعی 
و بهزیستن به معنای عام، تبیین فعالیت موسسات 
و شرکت های پیشرو و معرفی آن ها، نیاز به شناسایی 
دقیق و بهبود فرآیند سلامت اجتماعی، شناسایی 
شیوه های موثر ارتقای کیفیت خدمات در مسیر رفاه 
اجتماعی عمومی، شناس��ایی دقیق استانداردهای 
خدمات سلامت و بررس��ی مفهوم تعهد اجتماعی 
مسائلی است که به آن توجه می شود.  هاشمی گفت: 
تبیین دیدگاه های نهادهای موثر و پیشرو در سلامت 
اجتماع��ی، لزوم شناس��ایی دقی��ق و بهبوددهنده 
فرآیندهای اجتماعی، شناسایی ش��یوه های موثر 
ارتقای کیفیت خدمات در مس��یر رف��اه اجتماعی 
عمومی و شناسایی دقیق اس��تانداردهای خدمات 
سلامت اجتماعی ازجمله دیگر ضرورت های نشان 

مسئولیت اجتماعی هستند.
 امیر روش��ن رئیس دبیرخانه جایزه ملی ش��هید 
فیاض بخش با بیان این که فراخوان عمومی برای این 
جایزه از فردا اعلام می شود، گفت: همایش جایزه ملی 

شهید فیاض بخش تا اسفندماه برگزار خواهد شد. 

 پس از حضور روسای 
سازمان دامپزشکی و غذا و دارو در دادسرا

پای دومین معاون وزیر بهداشت هم 
به پرونده خمیرمرغ باز شد

تس�نیم| بعد از احضار معاون غ��ذا و داروی وزیر 
بهداشت و رئیس س��ازمان دامپزشکی به دادسرای 
کارکنان دولت درخصوص پرونده خمیرمرغ، معاون 
بهداشتی وزیر بهداش��ت نیز در ارتباط با این پرونده 
به دادسرا احضار شد. مصطفی ترک همدانی وکیل 
دادگستری و ش��اکی پرونده خمیرمرغ توضیح داد:  
هفته گذش��ته، در پی احضار ش��عبه ۱۵ دادسرای 
کارکن��ان دولت، رئی��س و مدیر حقوقی س��ازمان 
دامپزشکی کشور در دادسرا حضور یافتند. این وکیل 
دادگستری با بیان این که پیشتر معاون غذا و داروی 
وزیر بهداشت در جلسه بازپرس��ی مدعی شده بود، 
کارخانه های تولید خمیرمرغ وضع نابسامانی دارند 
و خمیرمرغ های غیربهداش��تی و بدون مجوز تولید 
می کنند و همین موجب شده نتوانیم به دامپزشکی 
مجوز تولید خمیرمرغ بدهیم، ادامه داد:  در جلس��ه 
هفته گذش��ته، رئیس س��ازمان دامپزشکی گفت 
که این اظهارات موجب ش��ده نظ��ام فرآورده های 
ناش��ی از مرغ و فعالیت چند هزار کارگر و کارشناس 
به خطر بیفتد. ترک همدانی افزود: رئیس س��ازمان 
دامپزشکی در این جلسه اظهار کرد که در هیچ جای 
دنیا مرغ های م��ادر و تخم گذار را ک��ه از حیزانتفاع 
می افتن��د، دور نمی ریزن��د و از آنه��ا ب��رای تولید 
خمیرمرغ استفاده می کنند زیرا گوشت این مرغ ها 
نسبت به مرغ های جوان موجود در بازار که هورمون 
و مواد دارویی دارند، س��الم تر اس��ت. شاکی پرونده 
خمیر مرغ گفت:  رئیس سازمان دامپزشکی در ادامه 
توضیحات خود عنوان کرد که تنها مشکل این مرغ ها، 
دیرپز بودن گوشت آنهاست و به همین دلیل در بازار، 
خریدار ندارد و به همین علت گوشت این مرغ ها در 
کشتارگاه جدا شده و مطابق استانداردهای پزشکی 
و دامپزشکی به عنوان فرآورده های سالم برای تولید 
خمیر مرغ در اختیار کارخانه های تولید خمیر مرغ 
قرار می گیرد و تمامی کارخانه های تولید خمیرمرغ 

از سازمان دامپزشکی مجوز دارند.

نوبت اول آگهی مناقصه یک مرحله ای 93/26

 شرکت مناقصه گزار: شرکت مخابرات  استان چهارمحال و بختیاری 
موضوع مناقصه : خرید انواع سیم رانژه )حدود 1450 حلقه(

مهلت دریافت اسناد مناقصه : از تاریخ 1393/10/17 لغایت  مورخ 1393/10/24
مهلت  ارسال اسناد مناقصه و ارائه پیشنهادات : تا پایان وقت اداری روز یکشنبه مورخ 1393/11/5

چگونگی دریافت اسناد مناقصه : واریز مبلغ 100000 ریال به حساب 0105985715009 بانک ملی ایران به نام شرکت مخابرات استان و ارائه فیش مربوطه به 
همراه درخواست کتبی به اداره تدارکات این شرکت واقع در شهرکرد - خیابان یاسر - امور قراردادها

تاریخ بازگشایی پاکات: ساعت 14 روز دوشنبه مورخ 1393/11/6 
تضمین��ی چ��ک  ی��ا  بانک��ی  نام��ه  ضمان��ت  ص��ورت  ب��ه  ری��ال  میلی�ون(  پن�ج  و  35/000/000)س�ی  مبل�غ  مناقص�ه:  در  ش�رکت  س�پرده 

- هزینه انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. - سایر اطلاعات در اسناد مناقصه درج گردیده است. - ارسال نمونه قبل از بازگشایی پاکات الزامی است.
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